
 Protokół ze spotkania w dniu 14 września 2022 r. Rady do spraw Kultury przy 

Prezydencie Miasta Suwałk 

 

Spotkanie odbyło się w dniu 14 września 2022 r. w sali nr 26 Urzędu Miejskiego 

w Suwałkach przy ul. Mickiewicza 1. W spotkaniu uczestniczył Prezydent Miasta Suwałk 

Czesław Renkiewicz oraz Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk Roman W. Rynkowski.  

 

 

Przebieg spotkania: 

 

1. Spotkanie otworzył Przewodniczący Rady Sławomir Filipowicz, który powitał 

wszystkich zebranych i oddał głos Prezydentowi Suwałk Czesławowi Renkiewiczowi. 

2. Prezydent przywitał się ze wszystkimi i podjął temat budowy nowej siedziby 

biblioteki w Suwałkach. Poinformował, że Miasto stara się o pozyskanie środków 

finansowych na tę inwestycję z nowej perspektywy finansowej Unii Europejskiej na 

lata 2021-2027. Koncepcja Medioteki wpisuje się w jej założenia, jak i w politykę 

Województwa Podlaskiego, co zwiększa szanse na otrzymanie dofinansowania.  

3. Prezydent Suwałk poruszył następnie kwestię lokalizacji Medioteki oraz konkursów 

na projekt budynku. Pierwszy z nich nie przyniósł rozstrzygnięcia. Dopiero w drugim 

wyłoniono projekt, który spełnił konkursowe założenia koncepcyjne. 

4. Prezydent poinformował, że obecnie w przestrzeni publicznej trwa dyskusja nad 

zasadnością budowy nowej biblioteki. Zauważył, że jest to temat jeszcze trudniejszy, 

gdy weźmiemy pod uwagę cięcia budżetowe, które niewątpliwie czekają samorządy. 

Przedstawił także założenia dot. projektu i funkcjonowania Medioteki, do której 

przeniesione zostaną wszystkie filie biblioteczne, a także MidiCentrum i SOWA. 

5. Powiedział o tym, że aktualnie wypracowywane jest stanowisko Rady Miejskiej, które 

zostanie przedstawione na najbliższej sesji i poprosił o wypracowanie swojego 

stanowiska przez członków Rady ds. Kultury. 

6. W tym momencie głos zabrała pani Małgorzata Włoskowska – Naczelnik Wydziału 

Architektury i Gospodarki Przestrzennej, przewodnicząca Sądu Konkursowego. 

Opowiedziała o zwycięskim projekcie, dzięki któremu Suwałki zyskają nową formę 

i zagospodarowanie parku. Budynek, który powstanie będzie miał łączną 

powierzchnię blisko 3.000 m2. Będzie to obiekt ekonomiczny, nowoczesny, o dobrej 

architekturze. Znajdą się w nim m.in. na pracownie, magazyny, atrium w pd.-zach. 

skrzydle, harcówka. Na dachach, na które będzie można wejść, przewidziano zieleń. 

Parking powstanie przy ulicy Reja poprzez pogłębienie zatoczki autobusowej.  

7. Na zakończenie swojej wypowiedzi Pani Włoskowska wyraziła opinię, iż budowa 

Medioteki wg zwycięskiego projektu to szansa na stworzenie nowej jakości w naszym 

mieście i nowego spojrzenia na instytucję biblioteki. 

8. Pani Iwona Danilewicz zapytała, czy na południu Suwałk powstanie filia biblioteczna. 

9. Prezydent odpowiedział przecząco. Przypomniał, że biblioteka realizuje dowóz 

książek na terenie miasta.   

10. Pani Anna Śliżewska zapytała, czy przeniesienie wszystkich filii i oddziałów 

biblioteki do nowego budynku przyniesie samorządowi oszczędności. Prezydent 

odpowiedział, że tak. 

11. Pan Maciej Ambrosiewicz zaproponował, aby powstało coś na kształt rady 

programowej, która pomoże określić, co powinno się znaleźć w mającym powstać 

budynku. Wyraził też wątpliwość, czy to nie jest odwrócenie kolejności i czy najpierw 

nie powinna powstać koncepcja, a dopiero potem projekt budynku. 



12. Prezydent odpowiedział, że firma, która będzie opracowywać dokumentację 

techniczną projektu na pewno uwzględni i dostosuje realizację do zgłaszanych uwag 

i oczekiwań. 

13. Zastępca Prezydenta Roman Rynkowski dodał natomiast, że na każdym etapie 

formułowania założeń, wymagania konkursowe były konsultowane z biblioteką i taka 

wstępna koncepcja powstała.  

14. Pani Anna Śliżewska stwierdziła, że nowa biblioteka, w budynku której znajdzie się 

również MidiCentrum i SOWA, ma szansę stać się miejscem naprawdę atrakcyjnym 

dla dzieci. Zobaczą, że biblioteka może być fajna, nowoczesna i świetnie się w niej 

spędza czas. 

15. Wszyscy członkowie Rady ds. Kultury obecni na posiedzeniu jednogłośnie wyrazili 

swoje poparcie dla wybranego projektu biblioteki i pomysłu budowy nowego obiektu 

w Suwałkach. 

16. Przewodniczący Rady Sławomir Filipowicz zwrócił uwagę na to, aby nie 

przeskalować projektu odnośnie infrastruktury wewnętrznej.  

17. Pan Henryk Kudela wspomniał o tego typu obiektach w Polsce (m.in. w Tychach) jako 

przykładach, z których warto czerpać pomysły. Podpowiedział też, że do prac przy 

realizacji projektu warto zatrudnić dobrego elektronika. 

18.  Pan Maciej Ambrosiewicz pochwalił formę budynku. Zauważył, że projektanci 

odnotowali nawet fakt, z którego kierunku najczęściej wieją u nas wiatry i dostosowali 

do tego bryłę budynku. Zgodził się, że warto zwrócić się do podmiotu zewnętrznego, 

np. w zakresie elektroniki. Według niego pomocni mogliby się okazać Norwegowie, 

którzy w Notodden stworzyli nowoczesny obiekt – Dom Książki i Bluesa. 

19. Pani Małgorzata Włoskowska poruszyła też temat zieleni w miejscu, w którym ma 

powstać biblioteka i poinformowała, że nie trzeba będzie wycinać wartościowych 

drzew. 

20. Zastępca Prezydenta zaapelował do członków Rady ds. Kultury, aby byli 

ambasadorami pomysłu budowy Medioteki. 

21. Pan Maciej Ambrosiewicz podzielił się pomysłem, aby w miejscu, gdzie powstanie 

Medioteka, został ustawiony banner lub billboard informujący o tym, np. „Tu będzie 

stała Twoja biblioteka”.  

22. Pozostali zgodzili się, że to dobry pomysł. 

23. Na tym zakończyła się dyskusja dot. Medioteki. 

24. Przewodniczący zapytał, czy członkowie Rady chcieliby poruszyć inne, bieżące 

tematy. 

25. Głos zabrał pan Henryk Kudela. Zapytał, co z upamiętnieniem osoby prof. Andrzeja 

Strumiłły. 

26. Zastępca Prezydenta poinformował, że w 95. rocznicę urodzin artysty, tj. w dn. 23 

października 2022 roku, zostanie zorganizowany wieczór wspomnieniowy. 

Wydarzenie odbędzie się prawdopodobnie w Galerii Sztuki „Stara Łaźnia”. 

27. Prezydent Suwałk potwierdził ten fakt, dodając, że prof. Strumiłło z całą pewnością 

zasługuje na docenienie i kultywowanie pamięci o nim.  

28. Pani Eliza Ptaszyńska zauważyła, że, poza prof. Strumiłło, są też inni współcześni 

artyści zasługujący na ich dostrzeżenie. W jej opinii prace Strumiłły są dobrze 

reprezentowane w zbiorach Muzeum Okręgowego. Teraz należałoby zadbać, aby 

znalazły się w nich również prace innych artystów związanych z Suwalszczyzną, np. 

Elżbiety i Mariana Murawskich. 

29. Pan Maciej Ambrosiewicz zgodził się z tym, że należy pamiętać również o innych 

współczesnych artystach związanych z naszym regionem. Wśród nich jest np. Irena 

Chałko. 



30. Pani Eliza Ptaszyńska wspomniała też o Jerzym Jaworowskim. 

31. Pan Maciej Ambrosiewicz zaapelował, aby zainteresować się również żyjącymi, 

współczesnymi artystami i w jakiś sposób ich uhonorować. Wspomniał o Marku 

Freudenreichu. 

32. Pani Eliza Ptaszyńska zaapelowała natomiast o zmianę klimatu wokół sztuki 

współczesnej i zaproponowała temat na kolejne spotkanie Rady – sztuka współczesna 

w Suwałkach. 

33. Prezydent Miasta zaproponował, aby kolejne spotkanie Rady odbyło się w listopadzie. 

Wspomniał o wydarzeniach miejskich i potrzebie ich korygowania, zmiany. 

Przypomniał zarzut ze strony młodzieży dotyczący tego, że w Suwałkach nie ma 

oferty kulturalnej adresowanej do młodszych suwalczan. Wspomniał o ambitnym 

przedsięwzięciu, jakim jest festiwal filmowy Andrzeja Wajdy. 

34. Głos na temat tego wydarzenia zabrała pani Natalia Bełdyga, która zapytała jaki jest  

cel i wizja festiwalu. W jej opinii to już nie są czasy, w których festiwal powinien być 

festiwalem gwiazd, paradą gwiazd.  Dzisiaj festiwal powinien dawać młodzieży 

możliwości rozwoju. Według pani Bełdygi nazwisko Emilii Krakowskiej nic nie mówi 

młodym ludziom. Zapytała, na czym budujemy festiwal, skoro w SOK nie ma 

żadnych cyklicznych zajęć ani wydarzeń filmowych. Dyskusyjny Klub Filmowy 

został zlikwidowany. Jednocześnie podkreśliła, że jest duży potencjał i festiwal Wajdy 

mógłby być imprezą międzynarodową. 

35. Prezydent poprosił, aby festiwal filmowy był kolejnym tematem, który zostanie 

przedyskutowany na następnej Radzie.   

36. Na tym Przewodniczący Rady zamknął posiedzenie, zapraszając na kolejne 

w listopadzie. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Sporządziła: Justyna Siedlecka-Dziemian 

Wydział Kultury i Sportu 

Urząd Miejski Suwałki 

Przewodniczący Rady ds. Kultury 

 

Sławomir Filipowicz 

 


